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مصاحبه رجب طیب اردوغان با خبرگزاری ترند جمهوری آذربایجان

.

سرویس ترکیه/خبرگزاری آران
خبرگزاری آران/ سرویس ترکیه :

- بر اساس گزارشهای رسانه های غربی، ترکیه در پی از سرگیری روابط دیپلماتیک خود با ارمنستان و بازگشایی مرزهای این دو کشور است. در چنین صورت سخنانی در مورد

تاخیری مذاکرات مربوط به مناقشه قره باغ کوهستانی ایراد میشود. ترکیه این مسئله را به چه شکلی در نظر گرفته است؟
منافع آذربایجان همیشه برای ترکیه مهم بوده است. ما هرگز به آذربایجان خیانت نمیکنیم. من بعنوان نخست وزیر ترکیه این مسئله را بطور خصوصی میخواستم بیان کنم. ما

خواسته های خود مبنی بر از سرگیری روابط با ارمنستان را مطرح میکنیم. مذاکرات ما در این قبال در مرحله حساسی قرار گرفته است. پروتکلی که بر اساس آن از از سرگیری روابط

دو کشور در نظر گرفته میشود، جهت تصدیق در ماه آینده در پارلمان ترکیه مذاکره خواهد شد.
ما با میانجیگری سوئیس به توافقنامه مهمی نائل شده ایم. امیدوارم که اگر با موانعی مواجه نشویم، سندهای اولیه را جهت مذاکره به پارلمان تقدیم خواهیم کرد.

لیکن من با تاکید خصوصی میخواهم بیان کنم که تلاشهای ما بر علیه کشور دوست و برادرمان - آذربایجان نیست. ما با اجرای اقدامی بر خلاف منافع آذربایجان موافقت نخواهیم

کرد. ما روند قبول این سازش را میتوانیم سرعت بخشیم. لیکن این مسئله منوط به حل مناقشه قره باغ کوهستانی خواهد بود.
بر اساس گزارشهای رسانه های مختلف، ترکیه و ارمنستان در 10 اکتبر تفاهمنامه در مورد از سرگیری روابط دیپلماتیک امضا خواهند کرد. آیا شما این خبر را تایید کنید؟

وزرای خارجه دو کشور در یکی از روزهای 10 و یا 11 اکتبر دیدار کرده و دو تفاهم نامه را امضا خواهند کرد.
متن این دو سازش با موافقت احمد داوود اوغلو و ادوارد نالباندیان وزرای خارجه ترکیه و ارمنستان بوده و از سوی جامعه جهانی نیز بعنوان سند مهمی ارزیابی میشود.

- بر اساس گزارشهای رسانه های مختلف، در حاشیه نشست رهبران G-20 در دیدار شما با باراک اوباما رئیس جمهوری آمریکا، مسئله مناقشه قره باغ مورد مذاکره قرار گرفته است.

آیا میتوانید در این مورد اطلاعات بیشتری دهید؟
ما در این دیدار مناقشه خاورمیانه، مشکلات ترکیه و مناسبات ترکیه، آذربایجان و ارمنستان را مورد مذاکره قرار دادیم. آقای اوباما در این دیدار بر ضرورت گسترش مناسبتها در این

منطقه تاکید کرد.
به نظر من، این اقدامات موجب تسهیل فعالیتهای گروه مینسک سازمان امنیت و همکاری اروپا در مسیر تنظیم مناقشه قره باغ کوهستانی خواهد بود. آمریکا بعنوان عضو گروه

مینسک سازمان امنیت و همکاری اروپا باید به تعهدات خود عمل کند. من به آقای اوباما گفتم که حل این مناقشه، علاوه بر بهبود روابط ما با ارمنستان، چراغ سبزی را در منطقه

روشن خواهد کرد.
بر اساس پلاتفورم پیشنهادی ترکیه مبنی بر برقراری ثبات و ایجاد همکاری در قفقاز، تمامی کشورهای منطقه متحد خواهند شد. برگزاری مذاکرات ضروری است. ترکیه قصد تبدیل

این منطقه به ستون مستحکم جهان و حل تمامی مشکلات موجود بین کشورهای آذربایجان-ارمنستان، ترکیه-ارمنستان و روسیه-گرجستان در چهارچوب این پلاتفورم را دارد.
در رابطه با همکاریهای منطقه ای، شما لایحه "نابوکو" با حضور ترکیه را چگونه ارزیابی میکنید؟

بخشی از این لایحه تحقق یافته است. مدتی قبل ما با برخی از کشورهای اروپایی قراردادی در این قبال امضا کردیم. در سفر خود به نیویورک با رئیس جمهوری ترکمنستان نیز

دیدار کردم. برای اجرای این لایحه تقویت تلاشهای تمامی طرفین آن ضروری است.
پایان پیام.
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